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Bůh nepřítel v Lovosicích – Intermezzo II.
Svědectví o toxické teologii, která způsobila náboženská traumata lidem ve sborovém společenství v
Lovosicích

Intermezzo II.
V březnu a v dubnu 2019 proběhla další vlna korespondence v kongregaci ohledně situace naší
skupiny v lovosickém sboru, která nechtěla, aby sbor z kongregace vystoupil.

Korespondenci zahájila sestra Sylvie Rozsívalová, která nejprve osobně jednala s předsedou a
tajemníkem vedení kongregace o naší situaci i o tom, proč vedení kongregace pro zachování
lovosického sboru v kongregaci nic nedělá.

Odpovědi vedení kongregace ji neuspokojily. Proto se obrátila e-mailem na všechny sbory
kongregace, ve kterém shrnula naši současnou situaci, postoj vedení kongregace a apelovala na
solidaritu sborů, aby nám pomohly.

Na její e-mail reagoval předseda kongregace, na který reagovala naše lovosická skupina, na nás
reagoval tajemník kongregace a na něj jsme znovu reagovali my.

Celá korespondence výstižně popisuje, jak se k nám chovalo vedení kongregace i nezájem většiny
ostatních sborů.

Dopis sestry Sylvie Rozsívalové sborům kongregace:

Milí bratři a sestry,

na sbory byla před více než měsícem zaslána naléhavá žádost bratří a sester z lovosického sboru o
pomoc v souvislosti se ztrátou baptistické identity většiny sboru.

Nepamatuji se na situaci v dějinách kongregace, že by se kdy v minulosti na ostatní sbory obrátila
poměrně nezanedbatelná část některého sboru s tím, že je ohrožena ve své existenci.

Jistě i v minulosti se vyskytly ve sborech případy neshod a sporů mezi členy. Daný sbor si to buď řešil
interně sám nebo požádal o pomoc někoho zvenčí, obvykle vedení kongregace.

Dosud se ovšem nikdy nestalo, aby se vzedmula více než 1/3 sboru s žádostí o pomoc na všechny
ostatní sbory kongregace. Tuto situaci zde máme poprvé. Ukazuje se na ní, že mechanismy řešení,
které nějakým způsobem dosud na sborech fungovaly, jsou v tomto případě zcela nefunkční.

Za alarmující pokládám neschopnost vedení kongregace na situaci těchto bratří a sester, kteří se
proto obrátili na ostatní sbory, nějakým způsobem reagovat, věnovat jejich záležitosti pozornost a
alespoň projevit elementární duchovní péči.

Od zaslání dopisu na sbory jsme neslyšeli z vedení kongregace žádnou odezvu, jakoby takový návrh
na sbory ani nepřišel. Podle jejich svědectví dokonce vedení kongregace opakovaně odmítlo žádost
těchto bratří a sester setkat se jen s vedením kongregace a trvalo pouze na jednání za účasti
staršovstva sboru.

Vedení kongregace je přitom dobře známo, jak agresivně staršovstvo i kazatel s těmito členy jedná.
Minulý týden přišel na sbory dopis kazatele lovosického sboru, který mluví o sestrách a bratřích



svého sboru velmi nevybíravým způsobem. Členům sboru, kteří požádali jiné sbory o pomoc, se
vysmívá, označuje je za nečinné, hloupé a nespolupracující.

Je s podivem, že toto velmi agresivní jednání kazatele sboru kongregace se opět přechází bez
povšimnutí. Alespoň v této chvíli bychom čekali, že vedení kongregace zareaguje a kazatele, který do
jeho rukou složil ordinační slib, napomene.

Dopis lovosického kazatele a neochota (nebo bojácnost?) reagovat a zastat se druhých obecně
poukazuje na to, v jakém je kongregace rozkladu.

Není zájem pastoračně se postarat a podržet ne nevýznamnou skupinu baptistů, kterým jde o
vymanění se ze zhoubného neokalvinismu a zachování baptistické identity. Není vidno tento zájem ze
strany vedení kongregace a ze sborů kongregace také ne. To bychom slyšeli o jiné odezvě.

Jakpak se chceme modlit za obnovu Jednoty, když nejsme dostatečně solidární v našich řadách s
těmi, kterým se děje příkoří?

“Otevři svá ústa za němého, za právo všech postižených, ústa otevři, suď spravedlivě a zastaň se
utištěného a ubožáka.” (Přísloví 31,8-9)

Zdravím a přeji zastavení a zamyšlení se každého z nás,

Sylvie Rozsívalová

Reakce předsedy kongregace na dopis Sylvie Rozsívalové:

Sborům kongregace

                                                                                                   V Brně dne 8. 3. 2019

Milí bratři a sestry v našich sborech,

musím reagovat na lživá obvinění z mailu Sylvie Rozsívalové, kazatelky Javoreckého sboru. Jsem
rozhořčen tím, že šíří nepravdy, přestože je snadné si ověřit realitu (předseda a místopředseda se
s ní v minulých dnech setkali k rozhovoru a naše kroky a postoje jí byly sděleny).

Údajně nekonáme, nepomáháme, nemáme zájem o skupinku bratrů a sester z lovosického sboru,
kteří sdělili, že nesouhlasí s odchodem sboru z kongregace.

Co je tedy pravda?

1.       To, že je situace v lovosickém sboru velmi složitá, všichni víme. Dosud k dnešnímu datu
neproběhlo hlasování sboru o vystoupení z kongregace, které by ukázalo, zda sbor 2/3 většinou stojí
či nestojí za rozhodnutím staršovstva odejít z kongregace. To zvyšuje napětí. Ukazuje to na
skutečnost, že staršovstvo a kazatel dosud neměli jasnou 2/3 podporu v této věci. Ti, kteří odmítají
směr, kterým staršovstvo sbor vede a který prosazuje, se stahují, nezapojují se do společných
shromáždění ani se neúčastní sborových schůzí.

2.       S mluvčí lovosické skupiny jsme vedli mnoho telefonických rozhovorů, ať pastoračních, nebo
konzultačních. Ze začátku byly iniciovány z její strany, ale nejednou jsme to byli my, kdo se ptal nebo
projevil zájem. (Na druhou stranu také komunikujeme se staršovstvem sboru).



3.       Na základě doručení prvního prohlášení 7. 1. t.r. o nesouhlasu s vystoupením lovosického
sboru z kongregace, který podepsalo 29 osob, vedení kongregace zvalo staršovstvo lovosického
sboru na své jednání k podání vysvětlení. Jelikož nebyla ochota přijet do Prahy, byli jsme pozváni do
Lovosic. Souhlasili jsme, s tím, že po jednání se staršovstvem se uskuteční společné setkání vedení
kongregace, staršovstva a této skupiny.

4.       Lovosická skupina rozeslala svůj návrh pro Sjezd delegátů, podepsaný 27 osobami. K tomu se
vyjádřím ještě později. V neděli 3. února odpoledne jsme jako vedení kongregace přijeli téměř
v plném počtu do Lovosic, setkali se se staršovstvem, avšak na to společné setkání přišel jen jeden
bratr. Toto společné setkání jsme považovali za velmi důležité (a dali jsme mu v této fázi přednost
před setkáním pouze s lovosickou skupinou), jednak proto, abychom vytvořili prostor pro vzájemné
naslouchání obou dvou skupin (svojí přítomností bychom zajistili otevřený rozhovor), abychom
hledali společně řešení a také proto, že některé osoby, podepsané na obou prohlášeních, byly
kazatelem zpochybněny (např. že někteří již nejsou členy sboru apod.). Přestože byla avizována
nechuť bratrů a sester se tohoto setkání zúčastnit, nabádali jsme je, aby přišli, a jejich neúčast nás
pak nemile zaskočila.

5.       Neodmítli jsme setkání s lovosickou skupinou, naopak jsme následně vyzvali je, aby sami přišli
s návrhem termínu takového setkání. Bylo nám sděleno, že se případně ozvou.

Věřím, že tyto informace dostatečně objasňují vývoj, naše postoje a naši službu jak lovosickému
sboru, tak lovosické skupině, která z kongregace nechce odejít.

Ještě několik poznámek:

1.       K „Návrhu členů sboru Lovosice pro Sjezd delegátů“ (návrh podepsaný 27 osobami). Osobně
za sebe chci říct, že návrh má jistou vnitřní logiku (kdo chce odejít z kongregace, nechť odejde, ale
sbor ať zůstane v kongregaci v jakémkoli počtu). Přesto je v mnohém problematický, např. že SD má
podepsané členy akceptovat jako „svrchované správce sboru Lovosice“. Sbory kongregace mají
rozhodovat o majetku sboru, o vyloučení staršovstva a kazatele (případně blíže neurčených členů,
kteří se staršovstvem souhlasí) ze sboru Lovosice, apod. Také připomínám, že podle našich řádů o
zařazení návrhů jednotlivců nebo skupin (ne celých sborů) na SD rozhoduje vedení kongregace. Ten
o tom bude jednat na svém příštím setkání.

2.       Také zvažujeme návrh, aby SD ustanovil smírčí komisi, pokud by k tomu byla ochota na obou
dvou stranách.

 Vnímám situaci jako velmi bolestivou, narušují se dlouholeté vztahy a vzájemné společenství. O to
víc bych chtěl vyzvat ke korektnímu jednání na všech stranách (jak v Lovosicích, tak u jednotlivců
z jiných sborů kongregace) a k šíření pravdivých informací (případně k ochotě se omluvit tam, kde
někdo již „ujel“). Mám na mysli nejen předchozí nepravdivý mail Sylvie Rozsívalové, ale i další
mailovou komunikaci, které jsme v kongregaci svědky v minulých dnech. Také nezapomínejme, že
jsme „divadlem“ jak tomu neviditelnému světu, tak církevní i necírkevní veřejnosti. Žel, ne vždycky
je naše svědectví k Boží slávě.

Nesouhlasíme s myšlenkou odchodu lovosického sboru z kongregace, ale pokud bychom se případně
měli rozejít, tak ať to je v pravdě i lásce.

Váš v Kristu

předseda vedení kongregace



Odpověď lovosické skupiny na dopis předsedy kongregace:

Milí bratři a sestry,

přečetli jsme si e-mail, který bratr předseda zaslal na všechny sbory dne 8. března 2019 (viz níže).
Vyjadřuje se v něm k situaci v našem sboru Lovosice, na kterou zareagovala sestra Sylvie
Rozsívalová svým otevřeným dopisem 8. března 2019 (viz níže).

Bratr předseda ve svém popisu situace ve sboru Lovosice uvádí řadu nepřesností, které chceme
tímto vyjádřením uvést na pravou míru:

K úvodu dopisu bratra předsedy

Sestra Sylvie Rozsívalová nepíše „lživá obvinění“, jak uvádí bratr předseda – je skutečností, že
vedení kongregace žádné konkrétní řešení pro nás baptisty a pro zachování našeho sboru Lovosice v
kongregaci zatím nenavrhl.

Společný dialog se staršovstvem a bratrem kazatelem našeho sboru již není možný. Jejich
teologie rozdělila sbor na baptisty a nebaptisty.

Vedení kongregace nevyzvalo kazatele a jeho nebaptistické stoupence, aby ze sboru odešli, když
nemají potřebnou 2/3 většinu sboru. Je nezpochybnitelné, že se bratr kazatel na RZS v listopadu
2018 připojil k odcházejícím sborům z kongregace, aniž by k tomu měl mandát sboru.

Potvrzujeme, že jsme vícekrát telefonicky kontaktovali vedení kongregace, ovšem iniciativa ze strany
předsedy vedení kongregace vzrostla až po jednání se sestrou Rozsívalovou a po informačním článku
ve Zpravodaji jednoho sboru, kdy nám dvakrát zatelefonoval a napsal jeden e-mail.

K bodu 1)

– Není pravda, že „dosud k dnešnímu datu neproběhlo hlasování sboru o vystoupení z kongregace“,
jak píše bratr předseda.  Toto hlasování proběhlo na sborovém shromáždění Lovosice dne 14. 10.
2018. Členové sboru nebyli o něm dopředu informováni, museli hlasovat pod nátlakem, hlasovat se
mohlo pouze ANO nebo NE, zdržet se členové sboru nesměli. Hlasování proběhlo s výsledkem
nadpoloviční většiny PRO vystoupení z kongregace. Následovala diskuse, ve které jsme rozhořčeně
protestovali proti hlasování a způsobu jeho provedení. Toto hlasování bylo nakonec formálně
zrušeno, s tím, že se bude hlasovat o dva týdny později. Ihned jsme o tom informovali vedení
kongregace a pozvali zástupce vedení kongregace na sborové shromáždění. Zde zástupci vedení
kongregace oznámili sboru, že vedení kongregace nepřijme rozhodnutí sboru o vystoupení
z kongregace, pokud nebude PRO vystoupení z kongregace 2/3 většina všech členů sboru.
K dalšímu hlasování již nedošlo, protože nebaptisté neměli 2/3 většinu ve sboru. Vedení kongregace
toto vědělo tedy již od 28. 10. 2019. Přesto nevyzvalo kazatele sboru a ostatní nebaptisty, aby sbor
v Lovosicích opustili. Čeká až dodnes na to, zda nebaptisté psychologickým nátlakem, vyhrožováním
a případně vylučováním ze sboru tuto 2/3 většinu nezískají.

– My, podepsaní i někteří další nepodepsaní baptisté, s odchodem našeho sboru Lovosice
z kongregace nesouhlasíme. Nesouhlasíme ani s „Prohlášením čtyř sborů o odchodu z kongregace“
– není to prohlášení sboru Lovosice, náš sbor s ním nebyl předem seznámen, ani o něm nehlasoval.

– Nebaptisté až dosud nemají 2/3 většinu, aby sbor mohl opustit kongregaci.

– Vedení kongregace nekonalo, proto obdrželo naše písemné prohlášení s podpisy, že chceme



zachovat sbor Lovosice v kongregaci, a to dne 7. 1. 2019. Svůj nesouhlas s odchodem sboru z
kongregace v něm písemně potvrdilo 27 členů + 2 nečlenové, kteří byli krátce před tím vyloučeni.

Známe další členy sboru, kteří také nesouhlasí s odchodem sboru z kongregace, ale z různých
důvodů se nepodepsali, zejména z obavy z toho, že budou vystaveni nátlaku kazatele a staršovstva,
kterému nechtěli čelit.

– Chtěli bychom vyvrátit tvrzení, že se neúčastníme společných shromáždění. Do shromáždění
někteří z nás dle svých možností stále chodí, jiní mají různé překážky (zdravotní důvody, dlouhodobé
onemocnění, vysoké stáří, nebaptistická teologie kazatele, obavy z nátlaku, psychické důvody,
směnové zaměstnání…)

– Ve sboru je i skupina těch, kteří se zatím k žádné straně nepřiklonili.

– Upozorňujeme, že sbor je nepřekonatelně hluboce rozdělen teologicky. Je velmi obtížné se sdílet ve
společenství, které neustále hledá vnější a vnitřní nepřátele.

– Letos proběhla schůze sborového shromáždění jen jednou. Část baptistů z naší skupiny na ní byla
přítomna. Na programu byla informace o aktuální situaci sboru ve vztahu ke kongregaci a návrh na
doplnění sborového řádu. Toto sborové shromáždění nebylo usnášení schopné, účast byla cca. 30
členů. Před shromážděním byla připravena Památka Večeře Páně, ta však proběhla až po sborové
schůzi bez přítomnosti baptistů z naší skupiny.

K bodu 2

– My baptisté ve sboru Lovosice nemáme “mluvčí”, ale sestru, která telefonicky a mailem komunikuje
s vedením kongregace. Ta, jak jsme již uvedli v předchozím bodu, s naléhavou prosbou vzhledem k
situaci v našem sboru pozvala vedení kongregace na zmíněnou sborovou schůzi dne 28. 10. 2018

–  Na tuto sborovou schůzi přijeli za vedení kongregace br. tajemník a br. předseda. Již v průběhu
shromáždění byli tito bratři z vedení kongregace napadáni z kazatelny a během sborové schůze opět
probíhaly výměny názorů, ze strany staršovstva a kazatele to byly projevy agresivní.

– Tito bratři z vedení kongregace vyzvali sbor, aby celou věc ještě zvážil, ale bratr kazatel opakovaně
řekl, že už kongregaci zachraňovat nechce, že je už potopená!!

K bodu 3

– Dne 3. 2. 2019 přijelo vedení kongregace na jednání se staršovstvem do Lovosic

 – Sestra z naší skupiny opakovaně předem i v průběhu jejich návštěvy telefonicky sdělila bratřím z
vedení kongregace, že nebudeme jednat společně se staršovstvem sboru. Ale že se chceme sejít k
jednání pouze s vedením kongregace. Bratr předseda i bratr tajemník to však striktně odmítli a
naléhali pouze na společné setkání s tím, „že to kazatel a staršovstvo budou korigovat.“

– Jeden náš bratr nakonec na toto jednání šel. Byl pod tlakem kazatele, který na něj tu neděli po
shromáždění dlouze naléhal a vydíral ho, že „ho zklamal svým podpisem našeho návrhu pro SD“.

– Po tomto jednání nám přišel z vedení kongregace e-mail, kde nám bratr předsedal vytkl, že jsme na
jednání nepřišli

– Navrhli jsme vedení kongregace, že není problém, abychom přijeli na jednání s vedením
kongregace do Prahy, ale termín jednání v Praze nebyl dosud domluven



 – O tom, co vedení kongregace a staršovstvo na svém společném jednání dne 3. 2. 2019 domluvili,
jsme dosud nebyli informováni

– Jsme přesvědčeni, že náš společný dialog se staršovstvem a bratrem kazatelem již není možný.
Odlišná teologie rozdělila sbor na baptisty a nebaptisty, kteří s kongregací nechtějí mít nic
společného a v nás baptistech již nevidí bratry a sestry.

K bodu 4

– Sestra Sylvie Rozsívalová ze sboru Na Javorce v Praze jako jediná ze sborů kongregace na naši
prosbu reagovala s nabídkou pomoci a modlitební podpory, čehož si velmi vážíme!

– Protože od 28. 10. 2018 a zejména od 7. 1. 2019 do 1. 2. 2019  se situace v našem sboru nevyřešila,
ti co chtěli z kongregace odejít, ze sboru neodešli, a vedení kongregace je k tomu ani nevyzvalo, ani
neřešilo zachování sboru Lovosice v kongregaci s námi baptisty, obrátili jsme se na sbory
kongregace a vedení kongregace s návrhem na Sjezd delegátů v dubnu 2019 (viz návrh zaslaný
sborům a vedení kongregace dne 1. 2. 2019), aby SD rozhodl o zachování sboru Lovosice v
kongregaci s námi baptisty.

– Její e-mail není nepravdivý, vnímáme ho jako apel na sbory a vedení kongregace k činnosti ohledně
zachování sboru v Lovosicích v kongregaci s námi baptisty, kteří se ke kongregaci přihlásili.

K závěru e-mailu bratra předsedy

– Nechápeme nesouhlas předsedy s odchodem nebaptistů z lovosického sboru.

– Ti, kteří se již od svého hlasování na sborovém shromáždění 14. 10. 2018 (a dle veřejného
prohlášení bratra kazatele na RZS v Brně) rozhodli vystoupit z kongregace, již nejsou členové
kongregace. Proč tedy ve sboru Lovosice setrvávají? I podle našeho stále platného sborového řádu
(vzorový řád kongregace) vyjádří-li člen sboru svoje přání odejít z kongregace, je vyškrtnut ze
seznamu členů sboru kongregace.

– Proč se předseda a celé vedení kongregace nepostaví za skupinu baptistů ve sboru a nejedná tak,
aby sbor Lovosice s nimi zachoval? (viz náš návrh pro SD, t.j. vyměnit nebaptistické členy
statutárního orgánu sboru za baptisty)

– Nebaptistické staršovstvo a kazatel rozhodli o nás bez nás, ale nemají potřebnou 2/3
většinu, aby z kongregace odešel celý sbor. Ať tedy v pokoji odejdou, když se tak rozhodli!

– Ať přestanou přesvědčovat baptisty, kteří se pod svůj nesouhlas s odchodem sboru z
kongregace podepsali, aby svůj podpis odvolali, omluvili se za to a aby činili pokání – jak
absurdní!

– Ať nenutí členy kongregace omlouvat se za podepsaný návrh pro Sjezd delegátů a činit z toho
pokání!!

Je zřejmé, že bratr předseda i vedení kongregace měli a mají dost informací, aby mohli sbory o
situaci v našem sboru průběžně pravdivě informovat. A mají dost důvodů, aby mohli účinně
zasáhnout ve prospěch zachování sboru v Lovosicích v kongregaci s námi baptisty.

Nerozumíme tomu, proč si bratr předseda a vedení kongregace nepřeje, aby nebaptisté ze sboru
Lovosice odešli a proč nás baptisty nepodpořili. Jen nám doporučili, abychom si našli jiný sbor.



Proto se obracíme s nadějí a prosbou na ostatní sbory kongregace, aby na Sjezdu delegátů podpořili
nás baptisty a aby sbor v Lovosicích s námi baptisty v kongregaci zachovali.

Bratr tajemník nám již telefonicky sdělil, že vedení kongregace náš návrh do programu SD nezařadí.
Proto se obracíme na sbory kongregace s prosbou, aby nás v naší nelehké situaci podpořily a
aby svými vlastními návrhy sborů náš návrh do programu jednání SD prosadily.

Děkujeme vám za vaši podporu a modlitby.

Skupina baptistů, zatím stále ještě členů sboru Lovosice

 V Lovosicích, 10. března 2019

Reakce tajemníka vedení kongregace:

Milí bratři, milé sestry,

chtěl bych potvrdit slova bratra předsedy, jak popsal situaci ohledně lovosického sboru. Podle
možností, které jako vedení kongregace máme, se snažíme situaci řešit. Další zprávy vám zašleme po
příštím jednání vedení kongregace, které bude 26. března.

Jak vyplývá z předchozích emailů, komunikace v rámci lovosického sboru je velice obtížná a proto
jsme se snažili o to, aby za naší přítomnosti došlo k setkání obou skupin. Bohužel jsme se však v den,
kdy se setkání mělo uskutečnit dozvěděli, že se ho sestry a bratři, kteří chtějí v kongregaci zůstat,
nezúčastní.

Po dvou telefonátech, ve kterých jsme se j k tomu snažili přesvědčit a zaručit jim naší přítomností
prostor pro vzájemný rozhovor, jsme nabyli dojmu, že přeci jen někdo přijde. Bohužel tomu tak
nebylo a na setkání přišel pouze zmíněný jeden bratr.

Jsem hluboce přesvědčen o tom, že bez vzájemného rozhovoru u jednoho stolu tato situace nemá
řešení a že jinak povede jen k prohlubování nedorozumění a vzájemné nevraživosti. Bratři a sestry
v Lovosicích v tom potřebují naši pomoc, a pokud nebude mít vedení kongregace možnost, jak tento
rozhovor vést, budeme jako vedení kongregace uvažovat o tom, zda k této situaci nenavrhnout
smírní komisi. Ta nemusí mít za cíl jen usmíření této situace, ale především pomoc v otázce, jak dál.

Věřím tomu, že do jednání vedení kongregace se nám podaří se sejít s bratry a sestrami z Lovosic,
kteří nesouhlasí s vystoupením sboru z kongregace. Není pravdou, že bychom takovou schůzku
odmítali a trvali vždy na přítomnosti staršovstva. K takovému společnému setkání jsme je vyzvali jen
na začátku a nyní domlouváme setkání zástupců vedení kongregace jen s touto skupinou.

Za zásadní v celé situaci považuji fakt, že od RZS v listopadu loňského roku nedošlo ve sboru
k řádnému hlasování o tom, zda chce sbor jako takový z kongregace vystoupit. Bez tohoto rozhodnutí
nejsou další kroky staršovstva oprávněné a jen prohlubují současnou krizi.

Staršovstvu jsme již na konci loňského roku jako vedení kongregace napsali, že uznáme i výsledky
tajného hlasování, pokud je důvodem jeho odkládání hlasování nemoc nebo velká vzdálenost členů
sboru, ale i v tom případě musí jít o rozhodnutí 2/3 všech členů sboru.

Co se týká návrhu části sboru na SD, podle jednacího řádu o zařazení návrhů jednotlivců rozhoduje
vedení kongregace. Přestože si od tohoto návrhu tito bratři a sestry slibují vyřešení celé záležitostí,



není z mého pohledu možné jednat o pověření menšiny sboru tím, aby v něm přebrala práva většiny
sboru.

Sestru jsem o tom otevřeně po jednání se staršovstvem informoval, konečné slovo však bude mít celé
vedení kongregace, které o tom zatím nejednalo. Není ale přípustné, aby SD zasahoval do dění ve
sboru tímto způsobem a to bez ohledu na teologické důrazy jedné nebo druhé strany.

Na celé situaci nám záleží a věřím, že se řešení najde. Bez společného rozhovoru to však nepůjde.

tajemník kongregace

Dopis lovosické skupiny na sbory:

Milí bratři a sestry ve sborech kongregace,

chtěli bychom vás informovat o naší aktuální situaci ve sboru Lovosice. V materiálech ke Sjezdu
delegátů se předseda ve své zprávě zmiňuje i o situaci nás, kteří jsme podepsali prohlášení, že
chceme v kongregaci zůstat a sbor Lovosice v ní zachovat, přesto bychom k tomu rádi připojili
několik informací. 

1)     Naše skupina bratří a sester, kteří dne 7. 1. 2019 informovali vedení kongregace, že chtějí i
nadále zůstat v kongregaci a nerušit sbor Lovosice, je pod stálým a rostoucím tlakem br. kazatele a
staršovstva. Poté, co jsme podali náš návrh na Sjezd delegátů, zaslaný sborům dne 1. 2. 2019, se
tento tlak zvrhl v hon na jednotlivé členy naší skupiny, jsou pronásledováni telefonáty, jsou jim
vnucovány návštěvy, na kterých probíhají křížové výslechy, s cílem dosáhnout odvolání jejich podpisů
na prohlášení ze 7. 1. 2019 a pod návrhem na Sjezd delegátů. Br. kazatel zachází tak daleko, že naše
svobodné vyjádření přání zůstat v kongregaci vydává za hřích a požaduje, abychom z toho činili
pokání před celým sborem a podepsali písemný revers. Tímto brutálním nátlakem chtějí zlomit členy
naší skupiny, abychom po veřejném nátlaku „činili pokání“ na sborovém shromáždění. Br. kazatel
navštívil i těžce nemocné staré členy sboru, kteří se pod prohlášení nebo pod návrh podepsali, a činil
na ně psychický nátlak, aby „činili pokání“ ze svého rozhodnutí zůstat v kongregaci. Toto jednání
považujeme za naprosto nepřijatelné, nemravné a sektářské.

2)     Br. kazatel spolu se staršovstvem přišli na nápad, jak nás vyřadit z hlasování o vystoupení sboru
Lovosice z kongregace a dosáhnout tak 2/3 většiny, kterou ani za půl roku od prvního hlasování ve
sboru nemají. Aby nedráždili sbory kongregace tím, že by nás rovnou účelově ze sboru vyloučili,
vymysleli způsob, který má stejný účel. Na sborovém shromáždění dne 17. 3.2019 za účasti cca 30
členů nechali schválit doplnění Základního řádu sboru Lovosice (viz. v příloze) ve kterém zavedli tuto
účelovou konstrukci:

Členové sboru, kterým byla sborovým shromážděním stanovena (schválena) sborová kázeň, se
nemohou účastnit sborových shromáždění a členských jednání, a nemohou se tak podílet na
společném rozhodování sboru. Mají tak omezená členská práva, dle bodu e), který se týká omezení
některých práv člena případně pozastavení členství.

Nyní jsme dostali ultimátum, že pokud do tří týdnů nebudeme činit pokání z toho, že jsme 7. 1. 2019
podepsali, že chceme zůstat v kongregaci a zachovat v ní sbor Lovosice i nadále, a že jsme podepsali
náš návrh pro Sjezd delegátů, tak budeme dáni do sborové kázně. To prakticky znamená, že br.
kazatel naše hlasy nezapočítá do hlasování o odchodu sboru z kongregace a tím získá potřebnou 2/3
většinu.



Z tohoto důvodu apelujeme na sbory kongregace, aby nevzaly v úvahu žádné změny počtu členů
sboru Lovosice po 7. 1. 2019, ani hlasování o odchodu sboru z kongregace bez „členů v kázni“,
protože jde o účelové machinace odporující dobrým mravům. Prosíme sbory kongregace, aby při
svém jednání o situaci ve sboru Lovosice vycházely z počtu členů sboru Lovosice k 1. 1. 2019, který
tehdy činil 73 členů.  

3)     Vedení kongregace se s námi setkalo jednou a to dne 19. 3. 2019. Na jednání se nás snažilo
přesvědčit, abychom odvolali náš návrh na Sjezd delegátů a omluvili se za to br. kazateli, staršovstvu
a jejich stoupencům, a navrhli nám podepsat společné prohlášení (viz níže). 

      To jsme odmítli.



Poznámka: Rozostřené výrazy označují kongregaci nebo vedení kongragace.

4)     Chtěli bychom poděkovat jedinému sboru, který nás podpořil, aby náš návrh mohl projednat
Sjezd delegátů. Děkujeme také za podporu sboru Malovanice a zvláště sboru Okénkovice, který se k
naší situaci svým návrhem razantně vyjádřil.

5)     Návrh vedení kongregace na zřízení smírčí komise podle nás obchází podmínku 2/3 většiny,
potřebné pro odchod z kongregace a legalizuje počínání br. kazatele a jeho stoupenců. Rozumíme
řádům kongregace tak, že každý člen sboru, který nechce být členem kongregace, má jedinou
možnost – vystoupit ze svého sboru, a to vždy bez nároku na majetkové vyrovnání. Při větším počtu
takových vystupujících a při nedosažení 2/3 většiny všech členů sboru nelze operovat
jejich nadpoloviční většinou, protože je nicotná. Bez 2/3 většiny jsou to jen jednotlivci.

6)     Br. kazatel tvrdí, že jsou se svými stoupenci „v procesu odcházení“. V této situaci je pro sbor
Lovosice neúnosné, aby odcházející členové sboru i nadále zůstávali členy statutárního orgánu sboru
Lovosice. Je zde nebezpečí z prodlení ve věci majetku sboru Lovosice. Mohou, stejně jak to udělali
osoby statutárního orgánu sboru Kroměříž, převést majetek sboru Lovosice na jiný subjekt. Vedení
kongregace nese spoluodpovědnost za tuto neúnosnou situaci a měl by neprodleně konat ve věci
změny osob statutárního orgánu sboru na ty, které jim předloží ti, kteří v kongregaci zůstávají.
Prosíme sbory kongregace, aby při jednání na Sjezdu delegátů náš návrh podpořily. Je zcela podle
řádů kongregace a církevního zákona a nijak nenarušuje kongregační princip vůči (zůstávajícímu)
sboru Lovosice.

7)     Zůstávající členové sboru Lovosice mají podporu několika sousedních kazatelů kongregace,
scházíme se zatím v rodině ke společným bohoslužbám, které bychom rádi konali pravidelně v naší
modlitebně.

Děkujeme Vám za Vaši podporu a vytrvalé modlitby.

Za zůstávající sbor, zatím ještě členové sboru Lovosice v kongregaci

Měli jsme stále naději, že se stane nějaký zázrak, že se sbory a vedení kongregace proberou a
pomohou nám, aby sbor Lovosice v kongregaci zůstal, byť s torzem členů, kteří si setrvání přejí.
Naše naděje však byla stále menší a menší.

Byli jsme zklamáni nečinností a nezájmem většiny kongregace. Cítili jsme, že tento nezájem a
nečinnost má nějaké pozadí. Ale netušili jsme jaké.

Byla v tom nějaká politika? Bylo v tom souznění většiny kongregace s toxickou teologií, která se v
kongregaci prosazovala? Byl to systém moci, který v kongregaci panoval? Atmosféra strachu, která
bránila kazatelům projevit veřejně jiný, než oficiální postoj?

V tomto pohledu byly veřejné reakce sestry Sylvie a bratra Rudolfa (v první vlně korespondence) na
naši situaci velmi statečné.

Otakar

(pokračování příště)

Jména autorů svědectví i zúčastněných aktérů tohoto zápasu o směřování sboru byla změněna,
protože není důležité, kdo co řekl a udělal, ale je důležité poznat, jak funguje toxická teologie a jaká



zanechává traumata v srdcích těch, kteří ji odmítnou akceptovat.

Další díly seriálu Bůh nepřítel v Lovosicích:

Bůh nepřítel v Lovosicích 1.

Bůh nepřítel v Lovosicích 2.

Bůh nepřítel v Lovosicích 3.

Bůh nepřítel v Lovosicích 4.

Bůh nepřítel v Lovosicích 5.

Bůh nepřítel v Lovosicích – Intermezzo 1.

Bůh nepřítel v Lovosicích 6.

Bůh nepřítel v Lovosicích – Intermezzo 2.

Bůh nepřítel v Lovosicích 7.

Bůh nepřítel v Lovosicích 8.

Bůh nepřítel v Lovosicích – Intermezzo 3.

Bůh nepřítel v Lovosicích 9.

Bůh nepřítel v Lovosicích – Intermezzo 4.

Bůh nepřítel v Lovosicích 10.

Bůh nepřítel v Lovosicích – Intermezzo 5.

Bůh nepřítel v Lovosicích 11.

Bůh nepřítel v Lovosicích 12.

Bůh nepřítel v Lovosicích 13.

Bůh nepřítel v Lovosicích 14.

Bůh nepřítel v Lovosicích 15.

Bůh nepřítel v Lovosicích – Doslov
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Můžete také navštívit naši facebookovou stránku Baptisté – Síť víry nebo facebookovou
skupinu Zpravodaj Baptisté – Síť víry

https://sitviry.cz/wp-content/uploads/2022/07/3-Ways-We-Accidentallly-Make-God-Our-Enemy1.webp
https://www.facebook.com/baptiste.cz
https://www.facebook.com/groups/ZPRABAS

